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EfemèrideLa dada¿Sabies que...

el motiu d’anomenar ‘truita a la francesa’ la que només 
conté ou es remunta a l’any 1808, quan Espanya i França van 
començar la coneguda guerra del francès?

66.500 són els alumnes catalans de quart d’ESO que se 
sotmeten a les proves de competències bàsiques.

11 de febrer de 1847
Mor l’inventor nord-americà Thomas Alva 
Edison.

PRECAMPANYA

DA vol que el 2016 la reforma 
competencial estigui definida
La redefinició del sistema de 
transferències i competències 
dels comuns és una de les priori-
tats que Demòcrates per Andorra 
(DA) s’ha fixat per a la propera 
legislatura en cas de governar. I ho 
volen fer, a més, amb una certa ce-
leritat, de manera que es comenci 
a negociar amb els comuns durant 
aquest mateix any, i que el 2016 la 
reforma ja estigui “encaminada”.  
Els caps de llista per Andorra la 
Vella, Jordi Cinca i Rosa Ferrer, 
van explicar ahir, durant la pre-
sentació dels candidats d’aquesta 
parròquia, que del que es tracta 
és  de “racionalitzar i optimitzar” 
els recursos sense que s’hagi de 
modificar la Constitució. Cinca va 
indicar que per fer la reforma no 
es parteix des de zero, sinó que es 
disposa com a eina de treball del 
document que va elaborar Antoni 
Riberaygua al capdavant del mi-
nisteri de Presidència, mentre que 
Ferrer va insistir que els canvis que 
s’introdueixin han de ser “des del 
consens”. 

Una altra prioritat per a DA és 
la negociació d’un acord d’associ-
ació amb la Unió Europea (UE). 
“No es pot girar l’esquena a aques-
ta oportunitat”, va dir Cinca. Tot i 
així, Cinca va voler deixar clar tam-
bé que no es firmarà cap acord que 
no serveixi “per rellançar el país”. 

Els caps de llista van justificar la 
coalició de DA i Coalició d’Inde-
pendents (Cd’I) en el fet que es 
tracta de dues opcions polítiques 
que han tingut responsabilitats de 
govern i que han aplicat “la matei-
xa manera de gestionar”. 

Ahir també es va presentar la 
candidatura “continuista amb for-
ces renovades” de DA+UP a En-
camp, integrada per Maria Marti-
sella i Carles Enseñat. Martisella 
es va mostrar contenta de tenir “un 
gran equip que se suma a un pro-
jecte de continuïtat” i va indicar 
que la voluntat és “seguir impul-
sant les reformes necessàries per 
poder encarar el futur del país amb 
valentia”. El candidat parroquial de 

Sant Julià de Lòria, Gilbert Sabo-
ya, i Cinca es van reunir ahir amb 
els membres de la Confederació 
Empresarial Andorrana. Les can-
didates Mònica Bonell, Patrícia 
Riberaygua i Olga Gelabert es van 
reunir dilluns amb l’Associació de 
Dones d’An dorra i van explicar la 
voluntat d’elaborar un llibre banc 
de la igualtat i la lluita contra la dis-
criminació. A més, DA impulsarà 
una llei que garanteixi la igualtat 
efectiva de tots els ciutadans. La 
cap de llista de la Massana, Olga 
Gelabert, va explicar la voluntat 
demòcrata de seguir impulsant la 
construcció.  
Redacció // Andorra la Vella
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La presentació dels candidats de DA+UP per Encamp.
  // DA

POLÍTICA

SDP escolta les inquietuds 
de veïns i comerços del Pas
Una delegació Socialdemocrà-
cia i Progrés (SDP), encapça-
lada pel candidat a cap de Go-
vern, Víctor Naudi, va visitar 
ahir a la tarda el Pas de la Casa 
per trobar-se amb l’Associació 
de Veïns i Comerciants i Ini-
ciativa Publicitària. Després 
d’escoltar-los, SDP proposa 
que l’administració tingui un 
interlocutor fix per atendre i 
resoldre amb coneixement de 
causa i rapidesa les qüestions 
que afecten el Pas de la Casa. El 
veïnat lamenta que per qualse-
vol gestió administrativa s’ha de 
desplaçar a la capital.

Entre els neguits, els can-
didats d’SDP van constatar la 
manca de serveis socials i sani-
taris, com no disposar de met-
ges especialistes; els accessos 
amb França, que requereixen 
coordinació i diàleg fluid amb 
l’Estat veí, sobretot amb la Pre-
fectura de l’Arieja; la falta d’un 
transport que faciliti la mobili-
tat interna, sobretot a l’hivern; 
i l’especificitat d’horaris i fes-
tius comercials ja que la clien-
tela prové, majoritàriament, 
de França. Els representants 
d’SDP van convidar veïnat i co-
merciants a seguir-ne parlant en 
la reunió de poble que celebra-
ran al Pas de la Casa durant la 
campanya electoral.

També ahir, la número dos 
de la llista nacional d’SDP, Síl-
via Bonet, es va reunir amb els 
representants del Sindicat de 
Treballadors del Comú d’An-
dorra la Vella (Sitca) per parlar 
de la reforma de la funció públi-
ca i del paper que han de tenir 
els sindicats dels comuns a l’ho-
ra de negociar els drets laborals. 
El Sitca va demanar informació 
sobre la llei sociosanitària, ja 
que Bonet va estar a la taula de 
negociacions i va aconseguir 
que s’aprovessin moltes esme-
nes que SDP defensava.

La intensa jornada de di-
marts d’SDP va començar al 
matí amb una trobada de Víctor 
Naudi, acompanyat del candi-
dat número 14 de la llista naci-
onal d’SDP, l’excap de Govern 
Jaume Bartumeu, amb el repre-
sentant del copríncep francès, 
Thierry Lataste.
Redacció // Andorra la Vella
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Reunió amb el veïnat del Pas.
  // SDP

PRECAMPANYA

La CEA exposa als Liberals 
els neguits dels empresaris
El cap de llista de Liberals d’An-
dorra (LdA), Josep Pintat, va man-
tenir ahir una trobada amb la junta 
executiva de la Confederació Em-
presarial Andorrana (CEA), amb 
el seu president, Xavier Altimir, al 
capdavant. Com és habitual en les 
reunions que està mantenint amb 
diversos col·lectius, Pintat va fer 

una exposició de la seva visió del 
país i després van ser els membres 
de la patronal els que van exposar 
els seus neguits. Altimir va cons-
tatar que les preocupacions del 
col·lectiu estan incloses en el docu-
ment Andorra té futur, redactat de 
manera conjunta amb la Cambra 
i l’Empresa Familiar Andorrana. 

Entre els punts posats a sobre de la 
taula per la CEA hi ha la necessitat 
de tirar endavant les lleis d’acció 
sindical i patronal, la reforma de la 
Llei de la CASS, la revisió del Codi 
de relacions laborals i la reforma de 
l’administració. 
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Un moment de la reunió celebrada ahir.
  // LdA


